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wsi! dto redaktse...
Van de Eindredakteur
Enkele liefe leden van onze gemeenschap spelen het telkens opnieuw klaar 
de AV Groep met overbodig werk in enorme hoeveelheden op te zadelen.

Omdat Maffius ook het welzijn binnen onze gemeenschap niet onverschillig 
is, heeft Maffius besloten deze editie een week later te doen verschijnen. 
Wij hopen, dat andere, liefere leden van onze gemeenschap hier begrip voor 
kunnen opbrengen.

Niets uit deze uitgave mag worden verveelvoudigd 
en/of openbaar gemaakt door middel van druk, foto- 
copie, microfilm of op welke andere wijze dan ook 
zonder voorafgaande schri fteljjke toesremming van
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Van de redaktie
Zeer binnenkort wordt ongetwijfeld op gepaste wijze de eerste 
Limburgse Universiteitsraad geïnstalleerd. Voorwaar een belangrijk 
moment, hoewel gezegd moet worden dat de onder haar zetelende 
instellingen gezamenlijk nog nauwelijks het predikaat universitt 
verdienen.
Afijn, dat staat haar in ieder geval te doen.
Onze eerste U—raad treft bij haar installatie een x~aantal 
gegroeide situaties aan, die opnieuw op hun merites moeten worden 
beoordeeld.
Zo ook -de eerlijkheid gebiedt het vast te stellen- het bestaan 
van Maffius.
Maffius, hét informatie— en opniniebulletin van de Rijksuniversiteit 
Limburg, heeft weliswaar aan het begin van dit kalenderjaar op 
demonstratieve wijze de letters i en o ter aarde geworpen om «ƒ
daarmee ook de eigen status te onderstrepen, maar daarmee ontkomt 
het toch niet aan een principiële beoordeling door de U-raad. 
Het toeval wil, dat juist nü op meerdere wijzen het voortbestaan 
van Maffius aan de orde is. Ten eerste kan Maffius zo langzamerhand 
niet meer in 400 brievenbussen rollen, wanneer er niet een flinke 
administratieve ondersteuning aan wordt gegeven. Zoals de lezer 
wellicht weet, wordt het typen, verzenden en archiveren van 
Maffius nog steeds door daarvoor niet aangestelde mensen gedaan. 
Dit is een onhoudbare toestand, die onevenredig op een aantal 
diensten en capaciteitsgroepen drukt. • 1
Aan de orde is dus de aanstelling van een part-time administratieve 

kracht. >
Tezelfdertijd hebben een aantal oude-getrouwe redactie-leden / 
het boze plan opgevat om de pijp aan Maarten te geven. Hoewel I ( 
de redactie onmiddellijk als antwoord op deze plannen een 
wervingscommissie heeft ingesteld, kunnen we met verbloemen, 
dat Maffius een moeilijke tijd zal krijgen.
Een en ander heeft ons het volgende doen besluiten; f

1) Wij bieden op korte termijn de Universiteitsraad \ ƒ
een uitgewerkt voorstel aan, waarin voor het voort
bestaan van Maffius wordt gepleit onder een gedeel
telijk vernieuwde redactie, met professionele mede- >
werking op het gebied van de administratieve 
verwerking, de lay“out en het drukken» Dit alles 
vastgelegd in een door ons voorbereid redactie
statuut.
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2) Wij verklaren ons tot de -openbare- behandeling 
ervan demissionair en beschouwen het voor U 
liggende exemplaar als een voorlopig afscheids- 
nummer.

Wij willen bij dit voorlopige afscheid niet op 
de sentimentele tour gaan, omdat ons voldoende 
signalen bereikt hebben, dat er prijs wordt gesteld 
op hernieuwde uitgave.

Overigens zijn we nog van plan om de door ons 
aan de U-raad aan te bieden nota-Maffius in een 
speciale uitgave aan onze komplete lezerskring
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Ik ben Wini Hermens en werk in het 
biomedisch onderzoek op het Provi- 
sorium. Mijn verbazing over sommige 
toestanden in de medische wereld 
hoop ik af en toe in Maffius te 
luchten (of lucht men meer erger
nis ?) Ook is er m.i. zelfs over 
belangrijke zaken wat betreft on

derwijs ,onderzoek en bestuur aan 
de RULIM veel onduidelijkheid. 
Wie weet bijv, bij benadering welke 
onderzoeksprojecten op dit moment 
al worden uigevoerd, waarom die 
"extrahonorering" dan wel zo nodig 
is of welke ideeën achter het 
nieuwe evaluatiecontract zitten ? 
Over dit soort zaken hoop ik voor 
Maffius wat meer stukken los te 
krijgen. Voor zover schrijven in 
Maffius kan liggen tussen doelge
richt drammen en dromerig dichten 
zal uit het bovenstaande wel duide
lijk zijn waar ik zit.

voor onze ^ICPknikens
Ik hen Johan.
Voor de laatste keer redaktielid van Maffius.
Sn ik moet deze keer de nieuwe eerste jaars een welkom toeroepen.
Nou,ik schreeuw me schor.
En ik schreeuw niet alleen naar jullie,maar meteen naar de nieuwe 
tweede jaars.En zij weten wel waarom...
Als het aan mijn schreeuwen zou kunnen liggen,’.adden we wellicht een 
sjiek jaar voor de boeg.Kaar jammer genoeg ligt het daaraan niet.
Het ligt aan jullie,aan ons. ;
Het ligt aan jullie of je je open wilt stellen voor alles wat de ,
afgelopen jaren in Maastricht is gebeurt.Of je je open wilt stellen ■,
voer de motivatie die aan dit eksperiment ten gronslag ligt. ■'
Of je wilt meebouwen,vooral door je eigen persoonlijke eerlijke i
inzet. Sn dan niet als student zozeer,maar veeleer als mens.V«'ant 
dat is de enige basis waarop je in een gemeenschap kunt leven. ||
•Maastricht is op de eerste plaats een gemeenschap van mensen,en pas
on de tweede plaats een plaats waar je voor dokter kunt leren.Sn .
het is een verheugend feit,dat juist hier in het Maastrichtse eksperiment 
in jouw opleiding tot arts zoveel aandacht wordt besteed aan het
fenomeen mens.
’ aar ik ga me verliezen in moeilijk gepraat.Jullie weten wat ik bedoel.
Ik hoop dat jullie een gelukkig leven zult hebben;dat iedereen 
zijn weg in onze gemeenschap mag vinden,.

P.S
Onze rektor magnificus heet Harmen.

dag.
johan



IN DE VERRE KIJKER: ONS MEDIES CENTRUM Foto's: Jaap Zuidweg

Het afgélopen jaar is de Osse stichting Ons Medies Centrum veel in de publici
teit geweest. De drie huisartsen Paul Pollman, Anneke de Langen en Joke van 
Ballegooyen zijn dan ook met vrij opmerkelijke zaken bezig. Zo zijn ze alle 
drie aktief lid van de Socialistiese Partij (SP), 'de partij van de gewone 
mensen'. De SP kreeg bij de laatste gemeenteraadsverkiezingen in Oss 3 van de 
27 zetels. Deze forse entree in de lokale parlementaire democratie is niet in 
het minst te danken aan een reeks min of meer geslaagde akties in de Osse in- 
dustrie (o.a. Unox - Zwanenburg, Organon, Desso, Bergoss, Philips, Thomassen 
Drijver), voorbereid en uitgevoerd door Arbeidersmacht, een ' bond die zegt op 
te komen voor de belangen van de arbeiders op de fabrieken.
Andere SP organisaties zijn: de Bond voor Huurders en Woningzoekenden (BHW), 
het Milieu Aktiecentrum Nederland (MAN) en de snelgroeiende land-elijke vere
niging Voorkomen Is Beter (VIB), die zich kortgezegd sterk maakt voor een radi' 
cale koersverandering in de gezondheidszorg in de richting van de preventie. 
Ons Medies Centrum zit in een voormalig winkelpand. In de wachtkamer hangen 
allerlei reakties op eerdere interviews, o.a. van een dominee uit Zaandam. 
Pollman en de Langen komen binnen en beginnen te vertelllen.

JZ Wat zijn jullie achtergronden?

PP Die doen eigenlijk niet ter za
ke, ik heb in Nijmegen gestu
deerd en Anneke in Leiden. In de 
loop van de studie zijn we door 
werken in de wijk en dergelijke 
bij de SP terecht gekomen en 
hebben juist door praktijkerva
ringen de belangrijkste leer
school gehad, die tenslotte re
sulteerde in deze manier van 
werken.



Wat zijn jullie belangrijkste doelen?

Nou, patiëntenbelangen op de eerste 
plaats, hoe dan ook. Daaruit volgt 
b.v, het bestrijden van overmatig 
medicijngebruik. De ontwikkeling van 
de farmaceutische industrie heeft na
tuurlijk een hoop goeds gebracht maar 
de laatste jaren gaan ze de verkeerde 
kant op.
Vroeger was het: waar de geneeskunst 
ophield, daar nam God het over. 
Tegenwoordig wordt gesuggereerd dat 
er voor elke kwaal een pilletje is.

Van daaruit start de industrie, 
die benadrukt voortdurend de symp
toombestrijding en de artsen doen 
daar netjes aan mee.
Is Uw patient moe? Geef hem ijzer. 
Het hele redameapparaat heeft een 
enorme greep op het werk van de 
arts. Wij hebben ons daartegen 
veilig proberen te stellen door 
in loondienst te gaan werken.
We hebben dan geen enkel belang 
meer bij een zo groot mogelijk 
aantal patiënten.
Want als je veel patiënten in de 
wachtkamer hebt, is het makkelij
ker om snel een receptje te 
schrijven dan de mensen goed te 
onderzoeken. We houden een kwar
tier aan per patient.

Hoeveel patiënten hebben jullie?

erg veel tijd in Voorkomen is 
Beter steken. Dat is werken aan 
een maatschappelijke ontwikkeling. 
De vereniging heeft nu 250.000 
leden. Zo'n snelle groei is nog 
nooit vertoond in Nederland. We 
willen een jaarlijkse gezondheids- 
test voor iedereen, die minimaal 
moet bestaan uit: bloeddruk, 
bloed en urineonderzoek, ECG,

röntgenfoto's van de borst, uit- 
strijkje en algemeen lichamelijk 
onderzoek. Behalve dat de h.isarts 
veel efficiënter zal kunnen gaan 
werken, is het dan ook mogelijk om 
na te gaan op welke plaatsen be
paalde ziektes het meest optreden. 
Aan de hand daarvan kan worden on
derzocht welke faktoren in het mi
lieu daartoe bijdragen. Denk maar

Ik denk ongeveer 2000. (normaal 
heeft één huisarts toch gauw 
3000 patiënten - JZ). Grotendeels 
arbeiders ja. De derde arts was 
nodig omdat we naast ons werk

eens aan Billiton in Arnhem.

JZ Is het onderzoek op baarmoederhals 
kanker dat Hendriks nu heeft opge
start een stap in jullie richting?
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Ach, Hendriks heeft een cent, 4^ 
miljoen op een begroting van I7 
miljard afgeschoven om de mensen 
zoet te houden. Het was veel beter 
geweest als hij was begonnen met 
screeningsmammografiën. (Onderzoek 
op borstkanker - JZ).
De beslissing om baarmoederhalskan
ker te nemen is het gevolg geweest 
van een politiek spelletje, niet 
van een normaal denkend verstand. 
Dit toont natuurlijk weer wel aan 
dat door aktie resultaten geboekt 
kunnen worden. Op deze manier zal de 
VIB haar eisen op tafel leggen en 
gerealiseerd krijgen.

JZ Iets waar wij in Maastricht druk 
mee bezig zijn is het adequaat af
stemmen van de studie tot basisarts 
op de latere praktijk. Hoe zijn 
jullie ervaringen met je oplei
ding ?

In ieder geval een groot gebrek 
aan patientenkontakt. Een gebrek 
aan het ervaren van situaties 
zoals de patient die ervaart.
Verder het ontbreken van concreet 
inzicht in de samenhang ziekte - 
werk, ziekte - wonen, ziekte - 
bureaucratie, WAO-problematiek. 
Er komt in je hele opleiding 
niet één patient aan het woord. 
Wel hoogleraren, afkomstig uit 
een ander milieu, die daar hun 
ideeen over ventileren.
Een mooi staaltje was dat con
gres in de RAI. Dat ging over 
de gestoorde arts-patient rela
tie, maar er was geen patient 
te bekennen.

JZ Als je bij ons de vrije hand zou
krijgen in de opleiding?

Dan zou ik proberen om jullie 
bezigheden aktief te verbinden 
met de dagelijkse praktijk van 
de mensen. Dat kan op allerlei 
manieren. In China gaan de stu
denten op het land en in de fa
briek werken.
Wij doen mee met Arbeidersmacht 
en de BHW, we verdiepen ons in 
hun problemen. Zo blijven we 
nauw betrokken bij de belangen 
die de mensen hebben bij goed 
wonen, goed werken en een zuiver 
milieu.

JZ Meer praktijk dus?

Ja, maar niet op de eerste plaats 
medische praktijk. Het colporteren 
met de Tribune (nieuwsblad van de 
SP) is wat dit betreft heel zinniS'

• g Bij elke deur bel je aan en maak J 
een praatje. Kijk als je b.v. ie
mand met een 1eververgiftiging 
krijgt, die op een drukkerij werkt’ 
dan kan de oorzaak van zijn kwaal 
daar liggen en via de bedrijfsarts



verholpen en voor z'n collega's 
voorkomen worden.
Maar als je zoiets in de praktijk 
tegenkomt, dan gebeurt net iets an
ders. In plaats dat de giftige stof 
verdwijnt, wordt de betrokkene op 
ziekteverlof gestuurd en naderhand 
overgeplaatst. In de maatschappij 
werken totaal andere krachten dan 
die je in je studieboeken tegenkomt. 
Een bedrijf weigert domweg, te inves
teren in de gezondheid van z'n werk
nemers zolang ze maar goed blijven 
tot de pensionering.
De belangen van de mensen zijn vaak 
in strijd met het bedrijfsbelang. 
En de bedrijfsartsen, die rommelen 
wat mee in de marge. Dat beseffen 
ze zelf ook wel. Zo'n man kan niet 
knokken, want hij heeft geen enkele 
macht. De arbeiders, gezamelijk well 
Daarom zijn wij er van overtuigd 
dat een werkelijke goede gezond
heidszorg alleen mogelijk is in 
een socialistisch land waar de 
mensen zelf kunnen vertellen hoe 
hun brood gebakken moet worden. 
Het partikuliere ondernemerschap 
in de gezondheidszorg moet als 
eerste op de helling.
Artsen en fabrikanten werken niet 
voor het belang van de patient, 
maar voor hun winst.
Kijk, en een krachtige actie voor 
preventie is in onze ogen een machtig 
middel om veranderingen in de gezond
heidszorg erdoor te krijgen.
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officiële informatie
Skills-lab, een zinvol experiment

•Het Skills-lab is een ruimte waarin de studenten medische vaardigheden 
aanleren en oefenen.'
Deze omschrijving is niet onjuist; toch geeft ze maar heel gebrekkig aan, 
wat het Skills-lab is en vanuit welke achtergrondvisies het is gedacht en 
opgezet.

Binnenkort zullen de Faculteitsraad en het Faculteitsbestuur een aantal 
belangrijke beslissingen over de ontwikkeling van het Skills-lab moeten 
nemen. Om die reden lijkt het goed, nog eens bij elkaar te zetten wat op 
verschillende plaatsen over het Skills-lab is geschreven (vg. o.m. 
Lodewick, Schmidt en Lulofs, in Medisch Contact 1976, nr. 31) en welke ge
dachten leven over de verdere uitbouw ervan.

In het Skills-lab worden vaardigheden geoefend door gebruik te maken van

- modellen, poppen, voorwerpen, recorders en allerlei andere apparatuur;
- medestudenten;
- simulatiepatienten; mensen die er in getraind zijn de symptomen van een 
bepaalde ziekte te simuleren.

Twee aspecten trekken al bij eerste kennismaking met het Skills-lab de aan
dacht ;

- de studenten oefenen medische vaardigheden niet alleen - zoals elders ge
bruikelijk is - gedurende de laatste jaren van hun opleiding, maar van 
het begin van hun studie af;

- studenten leren vaardigheden door gebruik te maken van modellen, van col
lega’ s-studenten of van simulatiepatienten; er wordt zo weinig mogelijk 
overlast bezorgd aan echte patiënten.

Vroege praktijk

Dat de studenten van het begin af medische vaardigheden leren aanwenden 
heeft een heel principiële achtergrond. De opzet van de studie in Maas- 
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tricht gaat uit van het beginsel dat de studenten van stond af aan en 
voortdurend in contact moeten blijven met het medische beroep waarvoor zij 
hebben gekozen. Dat is een van de redenen van de probleemgerichte aanpak. 
Voor nieuwkomers en voor vergeetachtigen: daaronder wordt verstaan dat 
studenten niet eerst gedurende lange tijd volgestopt worden met kennis van 
basisvakken waardoor het zicht op het gekozen beroep verduisterd kan wor
den. Uitgangspunt van de studie zijn medisch praktijkgevallen. Wanneer de 
student doende is zich in zo’n geval of probleem te verdiepen, gebruikt hij 
als hulpmiddelen de kennis, die opgetast ligt in verschillende basisvakken. 
Onderdelen van de anatomie of de biochemie komen zo aan de orde als daaraan 
behoefte bestaat in het kader van het probleem waarmee men bezig is.
In datzelfde kader worden bij voorkeur ook de vaardigheden geoefend. Ze ko
men niet in een of andere theoretische uitgedachte volgorde noch zo maar 
toevallig aan de orde. Ze worden - het zij herhaald; bij voorkeur - geoefend 
als het probleem waarmee men bezig is daar aanleiding toe geeft, of als de 
student er met het oog op een aanstaande praktijkstage over moet kunnen be
schikken.
Zo is er een voortdurende samenhang van kennis die opgedaan en vaardigheden 
die geleerd moeten worden enerzijds en de medische praktijk-uitoefening aan 
de andere kant.
De studenten behouden aldus het zich op het gekozen beroep en dat motiveert 
en stimuleert hen sterk bij hun studie.

Oefenobjekt

Wanneer een student tijdens zijn co-assistentschap met patiënten in het 
ziekenhuis in contact komt en met behulp van hen de medische vaardigheden 
gaat leren ontstaat een situatie, waarbij vanuit het oogpunt van menswaar
dige benadering van patiënten en vanuit de medische ethiek vraagtekens te 
plaatsen zijn.
De patient heeft het - ook bij lichte aandoeningen - doorgaans toch al 
moeilijk met zijn situatie van patient zijn, in een ziekenhuis liggen. Nu 
wordt hij ook nog,vaak zonder het te weten, tot oefenobjekt gedegradeerd. 
Zijn bloeddruk wordt gemeten, niet omdat dat voor hem en voor zijn ge
nezing belangrijk is, maar omdat de als arts vermomde student deze techniek 
moet leren. Er wordt hem op onhandige en pijnlijke wijze bloed afgenomen. 
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niet omdat er niemand voorhanden is die dat beter zou kunnen, maar omdat 
voor de student iemand - toch - de - eerste - moet - zijn.
Daar komt nog bij dat het tot de attitude van de arts dient te behoren, 
dat hij aan het ziekbed geheel gericht is op de patiënt, op het contact 
met hem, op zijn klacht, zijn ziekte, zijn angst of zijn onzekerheid. Het 
lijkt echter moeilijk je deze houding geheel eigen te maken als je in je 
opleiding, juist bij de eerste contacten met patiënten, vooral bezig moet 
zijn niet met de patient, maar met jezelf en met je eigen functioneren: doe 
ik het wel goed, moet ik meer zus of minder zo......

Aldus zijn een onderwijskundig en een medisch-ethisch argument beschreven 
die aan het Skills-lab ten grondslag liggen.
Nog een paar andere elementen zijn hierbij van belang.

Zuivere oefensituatie en feed back

1

ah

Een voordeel van levend of dood oefenmateriaal boven echte patiënten is, 
dat je bij het oefenen allerlei verwarrende invloeden kunt uitsluiten en 
als het ware een laboratorium-reine oefensituatie kunt introduceren. Een 
student die moet leren prikken wordt tijdens zijn oefenperiode niet ’afge
leid’ door een ’echte* patient, die angstig is, die op het kritieke moment 
zijn arm terugtrekt, die terecht of ten onrechte ’au’ roept of die er in 
heel zijn uiterlijk en zijn houding blijk van geeft er slecht aan toe te 
zijn.
De proefopstelling van een Skills-lab kan deze verwarrende elementen uit
sluiten en kan er aldus op gericht zijn de werkelijkheid zo te manipuleren, 
dat de student de gewenste vaardigheid zo exact en snel mogelijk leert be
heersen. Ook is de feed-back die de student krijgt over zijn handelen veelal 
duidelijker en objectiever dan in de praktijk situatie. De echte patiënt 
met hartstilstand vertelt de student die hartmassage toepast opmerkelijk 
zelden of hij het goed of fout doet. De pop waarover het Skills-lab beschikt 
geeft dergelijke inlichtingen wèl! Er gaat een lampje branden als de student 
niet op de juiste plaats drukt of als hij niet hard genoeg drukt en uit de 
zijde van de pop komt zelfs een papierstrook die nuttige informatie geeft 
over de wijze waarop de student de massage toepaste.
Een echte patient zal ook - onder meer door de afhankelijke positie waarin 
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hij zich t.o.v. zijn arts bevindt - niet gauw zeggen, dat deze hem heeft 
pijn gedaan of dat hij onhandig geknoeid heeft. Een simulatiepatient zal 
dat wel doen: hij staat immers veel onafhankelijker t.o.v. de student-arts 
en hij is bovendien voor het vervullen van deze feed-back functie getraind 
en opgeleid.

Reproduceerbaarheid

Skills-lab-activiteiten zijn in principe reproduceerbaar, ze kunnen her
haald worden zo vaak dat voor de opleiding nodig is.
Dat heeft in twee opzichten voordelen.
Een veel gehoorde klacht bij de verschillende medische faculteiten is, dat 
het met de huidige grote aantallen studenten nauwelijks meer mogelijk is 
iedere student aan voldoende patiënten als oefenstof te helpen. Skills-lab- 
modellen of simulatiepatienten echter zijn in principe zo vaak in te zetten 
als de student het nodig heeft.
Bovendien kan men aldus op een praktijk-echte en voor alle studenten gelijke 
manier toetsen. Je kunt immers in deze setting de studenten onder gestan
daardiseerde omstandigheden toetsen aan de hand van vooraf vastgestelde 
criteria. In een ziekenhuissituatie is dat vrijwel nooit te realiseren.

Docent-onafhankelijk

Vaardigheidsoefening in een Skills-lab is tot op zekere hoogte docent-on- 
afhankelijk. De student weet welke vaardigheid hij wil oefenen,hij beschikt i 
over instructiemateriaal dat hem stap voor stap aangeeft, wat hij bij het 
oefenen moet doen, hij kan het resultaat van zijn arbeid veelal direct 
aflezen en ingeslopen fouten aldus terstond herstellen. In veel gevallen zal 
de docent pas optreden als de student proeve van bekwaamheid wil afleggen. 
Het spreekt overigens vanzelf dat in heel wat gevallen de docent ook dient 
te worden ingeschakeld bij het oefenen zelf.

Simulatiepatiënten

Tot nu toe werd er in het Skills-lab betrekkelijk weinig gebruik gemaakt va^* 
simulatiepatienten. Wanneer de plannen, die thans in concept-nota’s e.d. 
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voorliggen, gerealiseerd kunnen worden, zal dat van het komende (kalender)- 
jaar af vaker gaan gebeuren.
In het derde jaar zullen - zoals nu de plannen er uit zien - in enkele blok
ken telkens twee geprogrammeerde patiënten worden aangeboden.
Hoe stelt men zich dat nu concreet voor?
Er zijn vier personen die er bijvoorbeeld in getraind zijn een patiënt met 
een aandoening van acute benauwdheid te spelen. De studenten worden nu ge
splitst in vier groepjes van twee.
Van deze speelt een de arts, de andere observeert zijn collega.
De 'arts' begint nu met de patiënt te werken: hij neemt de anamnese (voor
geschiedenis) op, laat de klachten beschrijven, verricht eventueel 
lichamelijk onderzoek, geeft misschien al iets van behandeling (eerste hulp 
bijv.) en stelt eventueel een beleidsplan op (zelf doorgaan, eventueel met 
behulp van medicatie, doorverwijzing naar specialist, opname in ziekenhuis 
bevorderen etc.)
Na b.v. een half uur op deze manier bezig te zijn geweest krijgt de 'arts' 
feed-back van zijn collega en van de patiënt: waarom vroeg je dit niet, 
waarom deed je dat niet, ik vond dat je te veel zus ... of te lang zo .... 
Heel dit arts-patiënt contact kan op video-banden worden opgenomen, zodat 
men later het gebeurde heel nauwkeurig kan analyseren.
Daarna komen de acht studenten die gelijktijdig met dit programma bezig 
zijn geweest bij elkaar om, eventueel aan de hand van fragmenten video
band, over de ondervonden problemen na te praten. Daarbij zal dan een in- 
houdsdeskundige op het betreffende medisch-technische terrein aanwezig 
zijn, alsook een deskundige op het gebied van sociale vaardigheden en at- 
titude-vorming. Deze laatste zal niet beoordelen of de student als medisch 
vakman goed of slecht handelde; hij zal er vooral op letten, hoe hij als 
arts met zijn patient omging.
Gedurende deze bespreking worden de studenten geconfronteerd met een video
band, waarop een specialist op 'voorbeeldige' wijze met de patiënt aan het 
werk is, om aldus het leereffect te vergroten.
Aan deze wijze van oefenen met simulatiepatiënten is nog een ander belang
rijk voordeel verbonden. In een oefensituatie waarbij van deze patiënten 
gebruik wordt gemaakt, wordt van de student verwacht dat hij gelijktijdig 
en geïntegreerd beschikt over kennis, over vaardigheden en over een be
paalde attitude. In het gegeven voorbeeld: in zijn contact met de be- 
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nauwde patient zal hij, om zinvol bezig te zijn, nogal wat moeten we
ten van de aard, de oorzaken, de mogelijke gevolgen van deze aandoening. 
Als hij deze kennis immers niet ter beschikking heeft kan hij niet doel
gericht handelen en doet hij maar wat!
Hij zal er ook blijk van moeten geven over een aantal vaardigheden te be
schikken: misschien bloeddruk meten of een ECG draaien, of bloed prikken 
voor laboratorium-onderzoek, of hart en longen beluisteren. Tenslotte 
zal hij in zijn omgang met de patient van een bepaalde houding blijk ge
ven: hij zal diens angst toelaten of wegsussen, hij zal de klachten van 
de patient beluisteren, of deze spoedig afkappen omdat hij voldoende ge
gevens denkt te hebben, hij zal de ernst van de situatie met de patiënt 
bespreken,of hem daarover in het ongewisse laten, dan wel hem met een 
kluitje in het riet sturen enz.
Meer dan simulatiemodellen is zo de simulatiepatiënt een factor bij de 
integratie van kennis, vaardigheden en attitude. Dat is overigens niet 
alleen van belang voor de individuele student, maar ook voor de opleiders• 
wanneer in het handelen van de studenten met simulatiepatiënten blijkt 
dat er vrij frequent op dezelfde onderdelen van kennis, vaardigheden of 
attitude gaten vallen, kan dat een indicatie zijn, dat er lacunes in het 
studieprogramma voorkomen die opvulling behoeven.

Werving

Een apart probleem is hoe de gesimuleerde patiënten geworven moeten wor
den. Je hebt mensen nodig die op afroep beschikbaar zijn, die bij voor
keur uit verschillende leeftijdscategorieën komen en die bovendien in 
staat zijn zich in te leven in de symptomen en in de problemen van be
paalde ziekten.
Op het ogenblik wordt er over gedacht patiënten te werven langs vier kanal®’’'
a. leden van de L.O.T.U.S.-vereniging - die op dit gebied grote ervaring 

heeft - kunnen individueel benaderd worden.
b. de faculteit kan zich, na van artsen opgave van kandidaten gekregen 

te hebben, per brief wenden tot patiënten, die aan een bepaalde kwaal 
lijden of geleden hebben, met de vraag of zij zich als simulatiepatien^^ 
ter beschikking willen stellen.

c. datzelfde zou kunnen gebeuren met leden van patiëntenverenigingen. Dat 
zijn verenigingen van mensen die allen lijdende zijn aan dezelfde kwaal' 
Maastricht e.o. heeft bijv, een bloeiende vereniging van patiënten die 



lijden aan suikerziekte. Helaas zijn maar beperkte categorieën van 
patiënten in dergelijke verenigingen georganiseerd.

d. Tenslotte zou er over gedacht kunnen worden kandidaten te nemen 
via advertenties in de dagbladen.

Het spreekt vanzelf dat er bijzondere aandacht gegeven moet worden aan 
de selectie, de training en de begeleiding van deze patiënten. Vooral 
ook dat laatste is van belang. Niemand is er immers mee gediend, wanneer 
een hartinfarct—patient zijn rol zo levensecht en van binnenuit zou ver
tolken dat hij tijdens een sessie ter plekke een reëel infarct krijgt.

Er wordt principieel van uitgegaan dat de simulatiepatienten voor hun ac
tiviteiten betaald worden. Zij participeren in het geven van onderwijs 
en er is geen enkele reden waarom zij daarvoor niet geldelijk gehonoreerd 
zouden worden. Bovendien kan aldus een contract gesloten worden tot het 
naleven waarvan faculteit en patiënt gehouden zijn. Patiënten moeten immers 
op het gewenste moment ter beschikking zijn, anders is er geen vaste plan
ning van het onderwijs te maken.

Het spreekt vanzelf dat aan deze uitgangspunten consequenties verbonden 
zijn van principiële, ruimtelijke, personele en financiële aard. Vandaar 
dat de Faculteitsraad zich op heel korte termijn over deze plannen en hun 
gevolgen zal moeten buigen.

Het Skills-lab is meer dan een ruimte waarin de studenten medische vaardig
heden aanleren en oefenen.
Het is een heel uniek experiment dat zich voltrekt, geheel in de lijnen die 
reeds in de basisfilosofie voor het Maastrichtse onderwijs werden getrokken. 
Daarin zal dan ook de taak liggen waarvoor de faculteit zich de komende 
tijd gesteld ziet: er voor te zorgen dat het Skills-lab niet als een soort 
eigenstandig, min of meer wezensvreemd lichaam naast het onderwijs bestaat, 
maar dat het zich afgestemd op en geïntegreerd in dat onderwijs voltrekt, 
volgens dezelfde uitgangspunten die ook voor het onderwijs van gelding zijn.
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Informatieve vergaderingen van de Universiteitsraad.

Tijdens een van de eerste bijeenkomsten van de Universiteitsraad is het 
voorstel besproken en aangenomen om openbare informatieve bijeenkomsten 
te houden van leden van de Universiteitsraad.
In de beginfase zullen deze bijeenkomsten er toe bij kunnen dragen 
dat de afzonderlijke U-raadsleden elkaar en eikaars meningen op informele 
wijze beter leren kennen. Ten tweede kunnen de raadsleden elkaar en 
externe deskundigen om advies vragen of informatie inwinnen over zaken 
die tijdens de officiële U-raadsvergaderingen behandeld zullen worden, 
waardoor een verantwoorde besluitvorming beter tot stand kan komen. 
Daarnaast zullen allerlei algemene aspecten van het universitaire 
wereldje besproken kunnen worden. Hierbij wordt gedacht aan onderwerpen 
als matrix-management, basis-filosofie van de universiteit met betrekking 
tot het onderwijs, de relatie tussen de twee faculteiten en de capaci
teitsgroepen etc.
Bovendien scheppen deze bijeenkomsten de mogelijkheid voor de overige 
leden van de universiteit ( de kiezers, de achterban etc.) om de 
U-raadsleden te leren kennen en zowel informatie op te doen als te 
verstrekken en hun wensen of problemen aan de U-raadsleden duidelijk te 
maken.
Op alfabetische volgorde zal ieder lid met uitzondering van de voorzitter 
van de raad achtereenvolgens de organisatie op zich nemen en als gesprekS 
leider fungeren.
De nadruk wordt erop gelegd dat deze bijeenkomsten informeel zijn en 
geen doublure zijn van de U-raadsvergaderingen zelf.
Deze bijeenkomsten zullen plaatsvinden gedurende de lunch-pauze van 
12.30 - 13.30 uur in de filmzaal van het hoofdgebouw op dezelfde dag 
dat 's avonds een U-raadsvergadering gehouden wordt.
De data voor dit jaar zijn: 14 juli, 5 en 26 augustus, 16 september, 
7 en 28 oktober, 18 november, 9 en 30 december.
Hopelijk is deze vorm van vooroverleg en informatie-inwinning zinvoller 
dan min of meer besloten fractie-vergaderingen zoals elders in het land 
plaatsvinden en wordt op deze wijze een nauwer kontakt mogelijk tussen 
U-raadsleden en overige leden van de universiteit, waardoor meer inhoud 
gegeven wordt aan de interne democratisering van de universiteit.

Ger van der Vusse.
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Q Ski lis-lab 1

Door de medewerkers van het Skills-lab wordt er op gewezen dat het voor 
de oudere jaars studenten van uiterst belang is, de vaardigheden die in 
de voorgaande jaren werden aangeleerd, regelmatig bij te houden. Uit de 
ervaring - ook vanuit de praktijk der medische beroepsuitoefening - is ge
bleken hoe makkelijk vaardigheden die men ooit beheerst heeft verleerd 
worden en - nog erger - hoe er soms verkeerde handgrepen voor in de plaats 
komen.

^Skills-lab 2

Het coördinatorschap van het Skills-lab is inmiddels van Léon Lodewick 
overgegaan op Pie Bartholomeus. Léon Lodewick zal blijven deelnemen aan de 
projectgroep Skills-lab.

Skills-lab 3

Om in het Skills-lab een ongestoorde voortgang van de gewone werkzaamheden 
mogelijk te maken, zullen met ingang van september afspraken alleen gemaakt 
kunnen worden tussen 9.00 - 10.00 en tussen 16.00 - I7.OO uur.
Om dezelfde reden worden studenten of medewerkers, die bezoekers in het 
Skills-lab wensen rond te leiden, heel dringend verzocht tevoren tijdig 
contact op te nemen om te zien, of een dergelijke visite op de voorgenomen 
tijd niet al te storend werkt.

Skillslab 4

Er zal naar gestreefd worden de training in vaardigheden steeds verder te 
integreren in de blokken waarbij ze natuurlijkerwijs aan de orde moeten, 
komen.
Soms ook zullen in een blok vaardigheden geoefend worden die in het blok 
daarna beheerst moeten worden. Zo zullen in blok 1.3» zaken als bloeddruk 
meten en bloed prikken aangeleerd moeten worden, omdat men deze vaardig
heden misschien tijdens 1.4. (oriëntatie in de eerste lijn) zal moeten toeR
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I I Jaarvergadering Medicus Mundi

Dit jaar zal de jaarvergadering van Medicus Mundi Internationalis ge
houden worden in Nederland. De directie van deze internationale organisatie 
voor medische samenwerking heeft, in verband met ieders overbezette agenda’s) 
verzocht aan belangstellenden mee te delen, dat de data hiervan zijn 20, 21 
en 22 mei 1977.

Eerstejaars studenten

Van vijf van de eerstejaars studenten die binnenkort hun studie zullen aan
vangen is om verschillende redenen (dienstplicht e.d.) nog niet geheel zekef 
of zij al in september kunnen komen.
Van de 45 overigen komen er 9 uit Maastricht, 20 uit overig Limburg en 16 
van buiten Limburg. Verleden jaar kwamen er van de 49 studenten, 15 uit MaaS 
tricht, 28 uit overig Limburg en 6 van buiten Limburg.

O Symposion Immunologie

Op vrijdag, 15 oktober 1976 organiseert de Vereniging voor Immunologie 
in samenwerking met de Biologische Raad van de Akademie van Wetenschappen, 
in het Instituut voor de Tropen te Amsterdam het symposion * Immunologie, de 
instandhouding van het individu’.
Opgave kan voor I5 september a.s. geschieden door overmaking van ƒ. 5,- 
(voor toegangsbewijs, proceedings, koffie en thee) of ƒ. 11,- (incl. lunch) 
op giro 79250 t.n.v. de Biologische Raad, Kloveniersburgwal 29, Amsterdam, 
onder vermelding van ’Immunologie’.
Nadere inlichtingen zijn verkrijgbaar bij Mary Peters, Biomedisch Centrum.

Jubileum

Op 1 september was Martin Wilts (Onderwijsontwikkeling en Onderwijsresearch) 
vijfentwintig jaar werkzaam in overheidsdienst. Binnen zijn groep is aan 
dit jubileum op gepaste wijze aandacht geschonken.



Introductie eerstejaars

Op maandag, 13 september vindt de introductie van de eerstejaars studenten 
plaats.
In de ochtend zullen zij, desgewenst samen met hun ouders, worden ont
vangen in het Hoofdgebouw. Er is voor hen een kleine tentoonstelling inge
richt en er vindt een bescheiden demonstratie van een aantal activiteiten 
plaats.
Er zal een forum worden gevormd dat kan ingaan op vragen die er in dit 
gezelschap leven.
Dit gedeelte eindigt om half een. Om 14.00 u. beginnen de eerstejaars met 
hun eerste bijeenkomst van studiegroepen.

Opening academisch jaar

Op 13 september om 16.00 u. vindt in de Aula tijdens een bescheiden 
plechtigheid de officiële opening plaats van het academisch jaar 1976-1977. 
Dr. Tans en de voorzitter van de URaad zullen het woord voeren. Na afloop 
is er een borrel in het Trefcentrum.

Studiegids

Weldra zal aan studenten en medewerkers de (studie)gids voor het jaar 
1976-1977 worden toegezonden. De Afdeling Voorlichting houdt zich aanbe
volen voor aanvullingen en op- of aanmerkingen.

Exposities

Tot 17 oktober is in het Bonnefantenmuseum een tentoonstelling te zien, 
gewijd aan Monulphus en Gondulfus, twee Maastrichtse bisschoppen uit de 
zesde en zevende eeuw.
Bij gelegenheid van de opening van deze expositie werd in het museum een 
nieuwe afdeling geopend, gewijd aan de historie van Maastricht.
Van 10 september tot I7 oktober heeft het Bonnefantenmuseum tevens een 
tentoonstelling, gewijd aan Pieter Defesche, werk van de laatste tien 
jaar.



18a

Cursussen Volkskunde.

Door het Postuniversitair Centrum Limburg wordt in het komende academie
jaar in samenwerking met de Commissie voor Volkscultuur van de Culturele 
Raad Limburg een programma "Volkskunde" geboden. Dit programma richt zich 
o.m. tot ieder, die geïnteresseerd is in de volkskultuur.
Er zijn twee blokken van vijf lezingen; deze kunnen ook afzonderlijk 
gevolgd worden.
Het eerste blok ( tussen 6 november en 18 december ) behandelt de huidig® 
stand van het volkskundig onderzoek en de samenwerking daarvan met ander® 
disciplines.
Het tweede gedeelte van de cursus ( tussen 15 januari en 12 februari 197^ 
bestaat uit een vijftal lezingen, waarin volkskundige elementen rondom 
hoofdmomenten van het leven, zoals geboorte en dood, worden behandeld. 
De inleidingen worden afwisselend op de universitaire campus van 
Diepenbeek en in het gebouw van de R.U.Limburg te Maastricht gehouden. 
De kosten bedragen ƒ 75?— voor het hele programma of ƒ 35,— per blok. 
Aan studenten wordt reductie verleend.
Verdere inlichtingen verstrekt de Afd. Voorlichting.

Q BIOCHEMISCH ONDERZOEK

Vier medewerkers van de Fac. der Geneeskunde van de R.U.Limburg 
zullen in het eerstvolgende nummer van het toonaangevende inter
nationale vaktijdschrift Biochimica et Biophysica Acta een artikel 
publiceren onder de titel " In vitro prothrombin synthesis from a 
purified precursor protein ".
In deze bijdrage brengen Dr.C.Vermeer en medewerkers verslag uit 
van een door hen verkregen doorbraak op het gebied van het onder
zoek van de bloedstol1ing. Reeds enige jaren geleden had prof. 
Hemker ontdekt dat bij patiënten die "bloedverdunnende middelen" 
kregen toegediend (1 a 2 % van de volwassen bevolking!) een abnormaal 
eiwit in het bloed voorkwam. Door dit eiwit werd voor de medici de kon- 
trole van de antistollingsbehandeling aanmerkelijk bemoeilijkt. Het 
vermoeden bestond toen dat het hier een door de lever geproduceerd onaf 
stollingseiwit betrof.
Nu is het Maastrichtse biochemie inderdaad gelukt om met behulp van 
uit de lever geïsoleerde enzymen dit abnormale eiwit in het normale 
prothrombine om te zetten. Dit opent heel nieuwe mogelijkheden voor de 
bestudering van de verbetering van de thrombosebehandeling .
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jaarprogramma evaluatief
Om de gegevens van de huidige eerstejaars met die van vorig jaar en de 
verandering in de oordelen van de tweedejaars te kunnen vergelijken zijn 
de gegevens van de drie groepen naast elkaar vermeld. De gegevens tussen 
haakjes geven achtereenvolgens weer: het nummer van de betreffende vraag, 
het percentage ja antwoorden van de huidige eerstejaars, het percentage 
ja antwoorden van de vorige eerstejaars gevolgd door het ja percentage van 
de huidige tweedejaars.

Ondanks kritiek werd door 90% van de studenten het onderwijsprogramma posi
tief beoordeeld (1: 88, 96, 91) en werd het systeem van onderwijsgroepen 
zinvol geacht (2: 85, 91, 89). Van de studenten wil 2/3 vragenuurtjes en/of 
evaluatiebesprekingen en meer pratika. Dat de elementen van de basisfiloso
fie niet alle even goed gerealiseerd worden blijkt uit de volgende beoor
delingen door de studenten gegeven: probleemgeoriënteerd karakter (5: 93, 
96, 83); zelfwerkzaamheid (6: 80, 83, 80); attitudeontwikkeling (7: 68, 52, 
43); voortgangsevaluatie (8: 25, 61, 29).

Screen!ngstoetsen lijken een goed evaluatiemiddel te zijn (8b: 80, -, 77) 
vrijwel iedereen heeft behoefte aan een goede voortgangsevaluatie (8c: 100, 
- , 83). Het onderwijsprogramma werd niet te zwaar of te licht beoordeeld, 
er was voldoende tijd voor aktiviteiten in de sfeer van de vrije besteding, 
wel waren er klachten over een goede spreiding van de studiebelasting 
(10: 38, 4, 66).

Hoewel de sfeer binnen de groep studenten en binnen de fakulteit positief 
beoordeeld wordt (33: 93, 89, 60) en (34: 80, 96, 89) funktioneerden de 
onderwijsgroepen vooral bij de huidige tweedejaars niet goed (15: 48, - , 20). 
De wisselende groepssamenstelling kan hierop geen invloed hebben gehad want 
die werd zeer positief beoordeeld (14: 95, 91, 97). Hoewel de koördinatoren 
goed bereikbaar waren (slecht bereikbaar 27: 18, 28, 14) zouden ze zich meer 
met de gang van zaken moeten bemoeien (21: 75, 50, 77).
Lang niet alle tutoren waren voldoende op hun taak ingesteld (19: 48, 72, 51). 
Merkwaardig is het dat 60% van de huidige tweedejaars klagen over onnodig 
veel problemen doordat zij aan een beginnende universiteit studeren, terwijl 
van deze zelfde studenten het vorig jaar slechts 4% hierover klaagde (32: 
10, 4, 60).
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De inhoudsdeskundigen werden door 75% van de studenten moeilijk bereikbaar 
geacht, eenzelfde aantal meent dat er daardoor minder gebruik van inhouds
deskundigen gemaakt is. Het maken van verslagen werd zinvol geacht (30: 88, 
83, 80), maar er werd te weinig informatie gegeven over de kwaliteit van 
de gemaakte opdrachten (31: 95, 89, 91) en men had te weinig gelegenheid 
om de zelf gevoelde tekorten bij te werken (45: 73, - , 77).
Het studielandschap werddoor3/4 van de studenten regelmatig gebruikt, voor
al om de modellen en handboeken (17a: 95, - , 89). Tussen de eerste- en 
tweedejaars is er een duidelijk verschil: Veel tweedejaars studeren graag 
in het studielandschap omdat je dan gemakkelijk met een ander over de stof 
kunt praten (17b: 30, - , 54), terwijl de eerstejaars het liefst alleen 
thuis werken (17c: 68, - , 43). Wellicht hangt dit samen met het feit dat 
veel eerstejaars niet op kamers wonen. De leermiddelen werden ontoereikend 
geacht (22: 60, 37, 69), dit gold met name voor de boeken (22a: 78, - , 74), 
ook vond men dat er te weinig goede films zijn geweest (22f: 75, - , 80). 
Vrijwel iedereen was het er over eens dat er te weinig formatief evaluatie 
materiaal (b.v. vragenlijsten) beschikbaar was (22g: 85, - , 94).

Verschillende van de studenten vonden dat er te weinig aandacht besteed 
werd aan feitelijke ervaringen, gesprekken en omgang met patiënten en het 
toepassen van vaardigheden op patiënten (voor de tweedejaars respektievelijk 
40, 46, 60%). Het onderwijs zelf geeft voldoende gelegenheid om te trainen 
(57: 68, - , 69). Er is geen duidelijke voorkeur voor strak geprogrammeerde 
vaardigheidstrainingen (57e: 58, - , 49). Begeleiding wordt noodzakelijk 
geacht (58a: 88, - , 74).

Martien Wilts.
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Iedereen heeft zo zijn verknooptheden..

We zeggen: ik kwam op deze wereld,maar we deden niets dergelijks.We 
kwamen eruit op precies dezelfde manier waarop fruit aan de bomen 
verschijnt.Onze melkweg,onze kosmos brengt mensen voort op dezelfde 
manier als een appelboom appels.
Een dergelijke visie op het universum is strijdig met het idee van een 
monarchistische god,met de opvatting van het afzonderlijke ego en zelfs met 
de ongodsdienstige atheistische-agnostische mentaliteit die zijn "gezond 
verstand" baseert op de mythologie van de negentieneeuwse natuurfilosofie. 
Volgens deze zienswijze is het universum een geestloos mechanisme en de 
mens een toevallig ontstaan micro-organisme dat een zeer kleine bolvormige 
rots teistert die rond een onbelangrijke ster aan de buitenrand van een 
van de kleinere zonnestelsels wentelt.
Deze minachtende opvatting van de mens wordt meestal beleden door beoefenaren 
van zulke kwasie wetenschappen als sociologie,psychologie en psychiatrie,van 
wie de meesten nog steeds een wereldbeeld hanteren dat uitgaat van de 
Newtoniaanse mechanica.De ideeen van Einstein,Bohr,Oppenheimer en Schrödinger 
hebben zij nooit echt weten te verwerken.Vandaar dat de gewone orthodoxe 
psychiater elke patient die het geringste teken van religieuze of mistieke 
ervaring vertoont automatisch zal diagnostizeren als zwaar gestoord.Vanuit 
het standpunt van de mechanische religie is deze patient een ketter en krijgt 
hij een elektroshock-kuur als een moderne vorm van duimschroef en pijnbank. 
Het onvermogen de mistieke ervaring te aanvaarden is meer dan alleen een 
intellektuele handicap.Als men de relatie tussen het organisme en zijn omgeving 
niet ziet,maakt men zich schuldig aan een ernstig en gevaarlijk zinsbedrog. 
Want in een beschaving die uitgerust is met een reusachtige technologische 
macht leidt de vervreemding tussen de mens en de natuur tot een gebruik van 
de technologie met een vijandige instel 1ing-tot de "verovering" van de 
natuur in plaats van een verstandige samenwerking ermee.
Het gevolg is dat we onze omgeving vernielen,dat we een soort van Los angel es 
verspreiden ipv beschaving.Dit is de grootste bedreiging die de westerse 
beschaving boven het hoofd hangt.
Onder studenten kwam daardoor een opzienbarende en niet eerder voorgekomen 
belangstelling naar voren voor de verandering van het menselijk bewustzijn. 
Over de gehele wereld verkopen uitgevers duizenden boeken over joga,vedanta 
Zen boedisme en de chemische mistiek der psychedelische drugs. 
Dit heeft mij ertoe gebracht te geloven dat de "hippe" subkultuur,hoezeer 
ook misleid in een aantal van zijn uitingen,een oprechte en verantwoorde 
poging van jonge mensen is,om de zelf-vernielende loop van de industriële 
beschaving te versnellen.
De inhoud van de mistieke ervaring is dus onverenigbaar met de religieuze en seculaire 
waarden van de traditionele westerse denkwereld.Bovendien hebben de mistieke 
ervaringen vaak een houding tot gevolg die de autoriteiten van kerk en 
maatschappij als een bedrieging voor hun gezag ervaren.
Want zij die de mistieke ervaring hebben ondergaan zijn niet bang 
voor de dood..

dag.

mechanica.De
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hetEpidemiologisch
Informatiecentrum

In dit stukje willen wij graag wat vertellen over het E.I.C., daar 
misschien nog niet iedereen die van onze diensten gebruik zou kunnen 
maken, op de hoogte is van haar bestaan en aktiviteiten.

Wij willen dit artikel over ons centrum starten met de opmerking dat 
volgens meerdere medewerkers binnen de faculteit de naamgeving aan 
ons centrum niet juist gekozen is. Wij zullen dan ook gaarne ideeen 
op het gebied van de naamgeving van ieder vernemen.

In december 1975 is het Informatie Centrum gestart om voor onderwijs, 
onderzoek en dienstverlening quantitatieve gegevens te verzamelen en 
te bewerken over de gezondheidstoestand en de gezondheidszorg, of 
onderdelen daarvan, in Zuid-Limburg, al of niet tegen de achtergrond 
van andere sociale, economische, culturele of milieukenmerken.
Onze eerste periode hebben wij besteed aan het oriënteren en inventa
riseren van zowel de vraag die leeft binnen de facultaire gemeenschap 
als de instanties die voor ons interessante en bruikbare gegevens 
bezitten.

We zijn nu langzamerhand zover, dat wij, zij het nog op bescheiden 
schaal, aan verzoeken om gegevens kunnen voldoen. Daarbij doen zich 
een aantal mogelijkheden voor:
1. de gegevens zijn reeds in bruikbare informatievorm aanwezig en 

kunnen aan de belanghebbende worden overhandigd;
2. de gegevens zijn wel reeds aanwezig, maar moeten nog door ons via 

computerverwerking of andere verwerkingsmethoden tot bruikbare 
informatie voor de aanvrager worden omgezet;

3. de gegevens zijn nog niet in ons bezit, maar uit ons registratie
systeem is te achterhalen waar deze gegevens aanwezig zijn zodat 
zij eventueel kunnen worden besteld;

4. de gegevens zijn niet aanwezig in het Centrum en moeten worden op
gespoord óf door ons zelf middels surveys óf anderszins worden 
verzameld. Dit laatste is nog slechts toekomstmuziek, omdat we 
daarvoor nog niet over de middelen (m.n. mankracht) beschikken.
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Om een indruk te geven van het soort gegevens waarover wij nu reeds 
beschikken, zouden wij kunnen vermelden:
I. Van het CBS werden o.a. gegevens ontvangen over:

a. grootte en loop der bevolking van Nederland per gemeente over 
diverse jaren;

b. de volledige 13® volkstelling van i960 en fase 1 van de 14® 
volkstelling;

c. geboorte(cijfers) per gemeente in Limburg vanaf I95I, provincie 
en Nederland vanaf I965,;

d. sterfte(cijfers) per gemeente in Limburg vanaf I95I, van 
Nederland vanaf I965;

e. sportaccomodaties, ontspanning etc.
Sommige van deze gegevens 'staan op ponskaarten' en lenen zich tot 
verdere verwerking.

IL. Van ziekenhuizen en andere instellingen op het terrein van de 
volksgezondheid beschikken we b.v. over:
a. jaarverslagen;
b. diagnosestatistieken;
c. registratiegegevens op het terrein van het maatschappelijk werk;
d. rapporten en mededelingen;
e. gegevens via peilstations.

III. Via reeds afgesloten en nog lopende onderzoeksprojekten beschikken 
we zowel over codeboeken als ponskaarten. Dit betreft:
a. het bejaardenprojekt Beek/Swalmen;
b. keuzeblok 'Pijn';
c. zwakzinnigenzorg Heel/Schinnen;
d. diabetesprojekt Hoensbroek;
e. hartrevalidatie;
f. kenmerken van gemeenten en verschillen in ziekte en afwijkend 

gedrag.
Van deze gegevens kan, in overleg met de oorspronkelijke 'eigenaren', 
gebruik worden gemaakt.
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Bovenstaande opsomming is uiteraard maar een greep uit het geheel.
j zijn echter gestart met het ontwikkelen.van een registratiesysteem 

voor deze gegevens. Het is de bedoeling dat deze registratiegegevens j
in ponskaarten worden vastgelegd en met behulp van een nog te ontwikkelen 
computerprogramma in de vörm van lijsten ter beschikking komen.
Deze lijsten kunnen wij dan, telkens aangevuld met onze nieuwe aanwinsten, i 
periodiek verspreiden zodat ieder zich tot in details op de hoogte kan !• 
stellen van het beschikbare materiaal.
Tot nu toe maakten wij reeds vele malen gebruik van de computerfacili- i

I 
teiten, ons geboden door de T.H. te Eindhoven, voor het samenstellen f

van frequentie-tabel1en, kruistabellen en het uitvoeren van statis
tische berekeningen.
Daar er inmiddels hier apparatuur geïnstalleerd is en in de toekomst
nog meer wordt verwacht, zal het voor ons, in samenwerking met de ,
reeds opgerichte dienst informatieverwerking, gemakkelijker zijn
gegevens te verwerken.

Gaarne bereid tot nadere informatie:

Mariene Kruijen en
Louis Ploumen
Lokatie Vijverdal 
tel.: 841777, toestel 2097.
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Beste studenten.

Eindelijk bestaat Koko dan offi
cieel.Op 17 augustus konden we de 
handtekening zetten onder de akte. 
Nogmaals dank aan Rob Castermans die 
geheel onbaatzuchtig zijn paraaf ter 
beschikking stelde.
Van de ledenvergadering op 22 juni 
jl. valt te melden voor de velen die 
niet aanwezig waren,dat het bestuur 
geheel gekozen is zoals het interim- 
bestuur het had voorgesteld.Voor de 
volledigheid vermelden we dat nog 
eens:

Leo Schouten(voorzitter)
Charles Smits(vice-voorzitter)
Maarten van Eerd(sekretaris)
Marijke Meijer(penningmeester)
Rob Hulsmans(kommissaris ontspanning)
Theo Ruersfkommissaris sport) 
Leo Baur(kommissaris reduktie) 
Joost van der KIeij(kommissaris 
kontaktman met Circumflex).
Tijdens de vakantie hebben verder 
nog enkele bestuursleden deelgeno
men aan de voorbereidingen van de 
huur van de sportzalen van Vijverdal.

Namens het bestuur, 
Leo Schouten

Dear Harmen and Hans

Appleknockers Flophome 30 august 1976

I just heard drom Marijke about 
the passing of Mr. Pasman. Our heart 
goes out to you in deepest sympathy 
Gods will be done. He has lived a 
good long life and he has gone to a better 
place. You were expecting 
it and it was nice you could see 
him yesterday even if he did not 
know you. You have our prayers 
and love and we will see you soon.

God bless you both 
Love Johan and Nancy

P.S. Sorry I forgot to give you the mayonaise.
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voor onze kuikens

Ik ben johan.
Dat daar is japi.
-Waar?
Nou, daar!
Naast paul met het ootootje
-O
Niks O
En die knul daar, met dat stuk
-Ja?
Da's max, ons vriendje, en zij is natuurlijk 
ons vriendinnetje
-O
Wat O?
Kun je niks anders zeggen?
-Ja
(vragend ogenspel)
Hmm, denk je dat we hard moeten leren?

Later hoor ik van Puck, die me heel lief opbeurd, 
dat ik het me maar niet moet aantrekken.
Dat zal ik dan maar doen..

niet zoveel liefs van



Poëzie

Poëzie is proza met veel te korte alineaatjes. 
Dat geeft wel een rafelige rechterbladzijkant. 
Draai eens een gedicht een kwartslag rechtsom. 
Dan zijn de regels regen op een berglandschap. 
Behalve als het Hebreeuws is of zo natuurlijk. 
Dan draai je naar links om de heuvels te zien. 
Bij proza zie je altijd weer dat platte Holland 
Met een enkele toren waar de alinea ophield.
Wat u hier leest is een gedicht van een regel. 
Het is hier onder elkaar in brokjes afgedrukt. 
Omdat het papier en de zetmachine te kort zijn. 
Met schaar en lijm kunt u dat weer herstellen. 
Rechts ziet u dan het panorama van één wereld. 
Een wereld waar maar één regenstraal op past. 
De mensen hebben daar gezamenlijk één paraplu. 
Het weerbericht is ja of nee,nooit plaatselijk. 
Als het sneeuwt valt die vlok er meestal naast. 
Een man lag op zijn zij en las het bovenstaande

Dit is een oproep 
voor dichters 
en dichterressen 
voor Maffius..

Ckiaphs & johan
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One flew over.... . de Abtstraat

Op een afstand van een steenworp van het Hoofdgebouw aan de Tongerse- 
straat ligt de Abtstraat, één van de oudste straatjes van Maastricht, 
waar zich achter min of meer statige voorgevels het zo-genaamde Van 
KleefpaviIjoen*(onderdeel van de Verpleegkliniek Klevarie en tot voor 
enkele maanden bewoond-sedert 8 jaar-door enkele tientallen psychisch 
gestoorde bejaarden; daarvóór diende het als onderkomen voor leerling- 
verpleegsters en ziekenverzorgsters) en het Elizabeth-tehuis (uit 4_ 
1890 daterend en de laatste jaren verblijf van ongeveer 18 bejaarden). 
Het Paviljoen op nr. 4 is wat min en het Tehuis op nr. 2A wat méér 
statig.
Twee voormalige gestichten, panden van het Burgerlijk Armbestuur dat 
van oudsher (vanaf de franse tijd) belast is met de verzorging van 
(geestes)zieken en ouden van dagen uit Maastricht.
Over enkele maanden zal dit voor mij en vele andere medewerk(st) ers 
van het Hoofdgebouw een nieuwe behuizing worden, waar wij het grootste 
deel van onze tijd in hopen (?) door te brengen. Want - zoals wellicht 
bekend - het College van Bestuur en de meeste centrale diensten/staf
afdelingen zullen het Hoofdgebouw wegens plaatsgebrek moeten verlaten, 
opdat dit Hoofdgebouw optimaal benut kan worden als Schoolgebouw. 
Alhoewel ik het betreur dat er zo weer een RUL-eiland (twee zelfs!) 
in de stad zal ontstaan, besef ik ook wel dat het haast niet anders 
kan met onze huidige beperkte ruimte (een half klooster) en onze groei 
(van 70 medewerkers en 50 studenten op 1 september 1974 naar 275 mede
werkers en 150 studenten'op 1 september 1976).
We moeten - helaas - wel gescheiden worden, met alle voordelen (meer 
leef- en werkruimte) en nadelen (risico op isolement) vandien.
Bij mijn rondgang door de kamers, zalen, hokjes, gangen van deze twee 
gebouwen die door de RUL voor 10 jaar zijn gehuurd van het Burgerlijk 
Armbestuur (het is welbekend dat deze naam niet al te letterlijk moet 
worden genomen) trof ik een merkwaardige sfeer van isoleercellen, 
ziekenboegen, matglazen ramen, in bijna alle kamer(tjes) fonteintjes; 
in ieder geval genoeg wasbakken om met grote regelmaat onze handen in 
onschuld te wassen.
Verder overal badkuipen, vol-automatische po-spoelers en hier en daar 
nog hoge ziekenhuisbedden met en zonder matrassen, nachtkastjes,stoelen 
medicijnkastjes met het engelse pluksel er nog in en op het vergeelde 
behang in de kamers met de hoge smalle ramen waar karig licht door 
naar binnen valt de witte afdrukken van grote en kleine kruisbeelden. 
Nog wat andere herinneringen, zoals een paar eenzame eerbiedwaardige 
pantoffels in de vensterbank, een (leeg) koektrommeltje, kerstboora- 
slingers, een mini-wijwaterbakje (bij mij te bezichtigen, nu) enz. enz. 
van de vorige bewoners, van wie sommigen niet dan na de grootste moei
te te bewegen waren (figuurlijk, maar misschien ook letterlijk) uit hun 
vertrouwde omgeving te verhuizen naar de nieuwe verpleegkliniek aan 
de Polvertorenstraat; kortom, de hele melancholieke sfeer van een 
achtergelaten kaal huis, gaven mij de indruk alsof ze nog pas gisteren 
verhuisd waren en niet al een half jaar geleden.

* Dr. Van Kleef was omstreeks 19OO geneesheer-directeur
van hfa+ + ri(=>nnipi 1 i n ziekenhuis
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Het is vreemd te bedenken dat je daar zult zitten, leven, werken, 
over een paar maanden; voor de duur van tijdelijk maar voorlopig wel 
voor een paar jaren (en 10 jaar kan lang zijn).
Ik mag dan ook wel de hoop uitspreken dat MEN zich hiervan ook be
wust is en niet al te provisorisch en povertjes de verbouwing en 
inrichting ter hand gaat nemen. Zoals haastige spoed zelden goed is 
zal een misplaatste zuinigheid op de lange duur nog wel eens duur 
kunnen komen te staan.
Wat het uitzicht betreft (er is zowaar een zonne-terras!!): aan de 
ene kant staat als overbuurman het nieuwe gebouw van Klevarie met 
de groene zonneluiken (het nu nog enigszins rommelige terrein zal 
in de toekomst omgetoverd worden tot gedeeltelijk parkeerterrein en 
gedeeltelijk plantsoen) ; aan de andere kant torenen de torens van 
St. Jan en St. Servaas boven de huizen en de houten barakken, de 
ziekenpaviljoens, uit. Deze barakken worden afgebroken en zullen 
binnenkort naar Heer worden getransporteerd. Hiervoor in de plaats 
komt een nieuw bejaardencentrum van een aantal verdiepingen, dat 
over 4^ 2 jaar klaar zal zijn, naar wordt verwacht.
Aan weerskanten van het Van Kleefpaviljoen op nummer 4 ligt nu nog 
hoofdzakelijk puin, maar dat zal t.z.t. wel opgeruimd zijn.
De hemel zij dank ligt er verder ook nog een stukje tuin, d.w.z. bij 
het Elizabeth-huis, waar, naar verluidt het C.v.B. en de Dienst AJZ 
zich zal vestigen.
Dit gebouw is trouwens het fraaist van de twee. Het heeft een grote 
hal, niet zo groot en groots als het plaatselijk stadhuis maar toch 
best representatief met op de eerste etage een galerij (erg geschikt 
als f luister-galerij; pendant van de beroemde/beruchte wandel-gangen) . 
Uit de nok hangt een soort kroonkandelaar waarvan de meeste scherven 
in de hal liggen.
Misschien dat we daar eind december al een kerstviering kunnen heb
ben met een grote denneboom in het midden, warme chocola op de gale
rij en een vangnet van engelenhaar voor hen die in hun vredesroes 
dreigen over de balustrade te smakken.
In dit Elizabethuis zag ik wel normale en hele aardige kamers, regel
rechte regentenkamers met hoge plafonds, gecapitonneerde en dubbele 
deuren (absoluut geluiddicht, dus). Dan is er nog een grote zolder 
met twee hele echte torenkamertjes waar de duiven hoopgevend op de 
raamkozijnen naar binnen loeren en koeren.
Tussen dit Elizabethuis en het Kleefpaviljoen staat een soort loods 
met witte deuren die waarschijnlijk de enige poorten in Maastricht zijn 
die nooit open kunnen. Dit is de "Kanonnenloods", waar vroeger de 
kanonnen van het garnizoen in hebben gestaan. Klevarie vestigt nu 
in deze ruimte een technische dienst.

Als ik weer buiten sta en aan de overkant van het Abtstraatje naar 
de twee panden kijk waarvan ik nu weet dat achter de stille vitrage 
lege ruimtes gapend wachten op de nieuwe bewoners, bedenk ik dat er 
nog wel erg veel opgeknapt zal moeten worden en in het bijzonder wat 
het gebouw op nummer 4 betreft vóórdat dit leefbaar en werkbaar is 
voor 'ons soort mensen'.
Degenen die dit moeten gaan doen wens ik veel sterkte en moed, 
degenen die de ruimte-behoefte moeten gaan peilen en registreren 
en moeten gaan indelen wens ik eindeloos geduld en begrip bij de 
Samenspraak en Inspraak met de belanghebbenden, 
degenen die moeten gaan timmeren, breken, slopen, behangen, verven 
wens ik veel gevoel voor harmonie en enig inzicht en kennis van de 
kleurenpsychologie (in hemelsnaam niet weer ins Blaue hinein!) en 
de aanstaande bewoners van deze panden wens ik veel .............

Marijke Niemann, sept. 1976
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SPORTIEP
Mededeling over sportfaciliteiten t.b.v. de universitaire gemeenschap

N.a.v. het sporttoernooi van 0 en W op 21 mei j.l. en de oproep in
Maffius nr. 7 (Frans Verstappen) voor georganiseerde sp.ortbeoefening zijn 
enkele medewerkers de behoefte aan sportbeoefening gaan peilen bij mede
werkers en studenten. De resultaten van deze peiling tonen duidelijk aan 
dat de belangstelling vooral uit gaat naar volleybal, basketbal, conditie
training, zaalvoetbal en buitenvoetbal, tennis, zwemmen, badminton en ta- 
feltenni s.
Onlangs heeft het CvB zich in principe accoord verklaard met de huur van 
de twee sportzalen in Vijverdal op de woensdagavond t.b.v. de sportbe
oefening zowel door studenten als medewerkers. Tevens heeft het College 
er in principe mee ingestemd dat een trainer aangetrokken zal worden om 
de sportbeoefening op een verantwoorde wijze te laten verlopen. Er zal 
door enkele enthousiaste medewerkers en studenten een nota worden opgesteld 
t.b.v. van het CvB waarin gepleit zal worden voor een verdere uitbouw van 
de mogelijkheden voor georganiseerde sportbeoefening en waarin een profiel 
geschetst wordt voor de aan te trekken trainer. Wi'j zijn ons er van bewust 
dat dit niet een-twee-drie te verwezenlijken valt, doch wij doen ons best. 
Vanaf 15 september zijn op woensdagavond de zalen op Vijverdal beschik
baar en kan er dus gesport worden.
Zolang er geen trainer is aangesteld, zal een en ander nog zonder bege
leiding moeten gebeuren, tenzij een medewerker of student bereid en in 
staat is een bepaalde tak van sport te coachen. Dat er op dit moment nog 
geen trainer is, heeft tot gevolg dat er in de zalen geen gebruik gemaakt 
mag worden van de toestellen. In de praktijk zal het erop neerkomen dat 
vooral volleybal, basketbal en badminton kunnen worden beoefend doch dient 
men dan wel zelf te zorgen voor de attributen m.u.v. de netten.
"N.B." De universiteit heeft de beschikking over volley- en basketballen. 
Bij het eerste gebruik van de zalen zal het nodig zijn de activiteiten te 
coördineren. Mede hiervoor zijn per locatie en voor de studenten personen 
bereid als contactpersoon te functioneren, die in overleg met de belang
stellenden de wensen op elkaar zullen afstemmen en nadere richtlijnen voor 
het gebruik van de accomodatie zullen verschaffen. Deze contactpersonen 
zijn, voor de studenten Theo Ruers, voor Vijverdal Rini Groothuizen, voor 
het Biomedisch Centrum Frans Smeets en voor het Hoofdgebouw Hans Wenting 
(na 5 sept.).
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Wij hopen met dit initiatief zoveel mogelijk tegemoet te komen aan de 
wensen van de universitaire gemeenschap en zullen zodra nieuwe ontwik
kelingen zich voordoen hieraan middels Maffius en/of de publicatieborden, 
bekendheid geven.

Met sportieve groet, 
namens de "ad hoe" samengestelde 
sportcommissie 
Eugene Kerens 
Charles Smits 
Hans Wenting

Bezienswaardigheden
Maastricht * Vestingwallen uit 1229, ca. 1300 (Pater Vinktoren, Waterpoort de Reek), 

ca. 1500 (Rondeel Haet ende Nijt).
St. Janskerk (14e-16e eeuw). Hervormd sinds 1632, te bez. juni-septem- 
ber, maandag t/m vrijdag.

* O.I.. Vrouwe Basiliek (Schatkamer), te bez. 15 mei tot 15 sept. dagelijks.
* St. Servaaskerk (6e eeuw) (schatkamer), te bez. juni tot okt. dagelijks.

Dinghuis of Oud Stadhuis (16e eeuw), laat-gotisch bouwwerk met aardig 
koepeltorentje.
Stadhuis (17e eeuw), te bez, maandag t/m vrijdag; toren bevat klokkenspel. 
Voorts nog tal van oude woonhuizen (o.a. in de Stokstraat).
Natuurhistorisch Museum, Bosquetplein 7, dagelijks geopend.
Limburgs Museum voor Kunst en Oudheden, Bonnetantenstraat 4, dage
lijks geopend beh zat.
Brouwerij Museum, St. Bernardusstraat 13, dagelijks 's middags geopend. 
St. Pietersberg, prachtig uitzicht op Maastricht
Verschillende complexen onderaardse gangen o.a. de V V V. groeve 
Zonneberg, Ursulinenweg en het noordelijk gangenstelsel, ingang Café 
Bergrust, te bez. mei tot september.

* Ruïne Lichtenberg nabij het fabriekscomplex van ENCI, te bez.; de over
levering leidt de naam af van een Romeins lichtbaken; hoogteburcht. 
vanwaar men prachtige vergezichten heeft op het Maasdal.
Marktdag op woensdag- en vrijdagmorgen.

Hdigem Onder de autoweg door en dan langs de in aanbouw zi/ndeje^uwen van
de njeuwe univsrsiteit, daarna mooie uitzichten op de Maasvallei (veel 
kersenboomgaarden) met aan de overzijde de St. Pietersberg, de hoge 
schoorstenen van de ENCI cementfabriek, de ruïne Lichtenberg en kasteel 
Caslert (België). Voorbij de recreatieplassen langs de Maas, die men 
aan het graven is.

De ANWB loopt in z'ri toeristische 
blijkens de als bezienswaardigheid 
geven .in aanbouw zijnde gebouwen

routes z’n tijd ver vooruit 
in Maastricht/Heugem aange- 
van de nieuwe universiteit"

(de Mergellandroute, uitgave ANWB 1975)
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Verslag Zeevissen op 22 augustus j.l.

Voor een aantal medewerkers kraaide de haan op zondag 22 augustus iets 
vroeger dan normaal. Met de slaap nog in de ogen arriveerden (op een na) 
allen op tijd bij het Hoofdgebouw om van daaruit gezamenlijk de reis 
te ondernemen naar Burgh-Sluis in Zeeland. De krachtige oostenwind maakte 
het onmogelijk om ver de zee op te gaan en zodoende ging de boot voor 
anker in de monding van de Ooster-Sche1de. Mede door het prachtige weer 
en de gezelligheid aan boord was het verschalken van vis niet de hoofd
doelstelling. De totale opbrengst aan vis was dan ook niet om over naar huis 
te schrijven, maar dit mocht de pret niet drukken. Kortom de deelnemers aan 
de zeevistocht kunnen terugzien op een geslaagd evenement wat beslist voor 
herhaling vatbaar is. Hopelijk zal het tot stand komen van een personeels
vereniging niet lang meer op zich laten wachten, zodat vanuit die vereni-

VRIJWILLIGERS GEVRAAGD

Ten behoeve van het projekt Sportgeneeskunde wordt een aantal 
proefpersonen gewenst, en wel 20 mannelijke personen tussen 
18 en 30 jaar.
De bedoeling is met ultrageluid een echocardiogram op te nemen 
op verschillende tijdstippen om de reproduceerbaarheid van de 
snelheid aan te tonen.
Na vaststelling van de reproduceerbaarheid zal de echocardio- 
grafie gebruikt worden bij een bevolkingsonderzoek met het doel 
normaalwaarden te verzamelen van onderdelen van het hart, welke 
voor verschillende researchprojekten noodzakelijk zijn.
De techniek is onbloedig, volkomen ongevaarlijk en niet pijnlijk. 
Het onderzoek duurt maximaal één uur en zal waarschijnlijk 
tweemaal herhaald worden op verschillende tijdstippen.
Vrijwilligers kunnen zich opgeven bij Bebby van der Mars, 
toestel 145, Biomedisch Centrum.

Projektgroep Sportgeneeskunde
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Mededeling

Ls

1

Het verslag over de wedewaardigheden van paul met het ootootje 
in het Maastrichtse Hilton kan wegens ziekte van een der partijen 
geen doorgang vinden.

Het in nummer 7 van Maffius juni 1976 aangekondigde interview 
met Corry Smits, Dik Spaans en Toni Joosten, gehouden in het 
kader van Maffiu(s)tap-voor-(s)tap en bedoeld als vervolg op 
het interview met Chris Voskamp en Ben Meerstad, zal niet meer 
worden gepubliceerd, aangezien het inmiddels te sterk aan actua
liteit heeft ingeboet.
De bandopname van de gesprekken is voor eventuele belangstellenden 
te beluisteren bij Eugene en/of Marijke.

De lijst met aanvragen voor foto's, genomen tijdens de
Interuniversitaire sportdag te Eindhoven, is op het Hoofdgebouw
zoekgeraakt. Hierdoor kunnen geen afdrukken gemaakt worden.

Jacques Lambregts

Welke aankomend eerstejaars medisch student in Maastricht wil ruilen 
met Peter Busch-West Duitsland, die geplaatst is voor geneeskunde aan 
de R.U. Leiden?
Graag contact opnemen met Peter Busch, 28 Bremen-Zentralkrankenhaus , 

St. JÜrgenstr. P.W.H. IV, zi 19, 1 B.R.D.
vanaf 10 september: Leiden, Nieuwsteeg 33,K.ll
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De redactieraad in zijn huidige samenstelling heeft tot nader 
order ontslag genomen van zijn vrijwillige verplichtingen. 
Let wel: tot nader order.
Het wil dus niet zeggen dat er de brui aan gegeven wordt.
Verre van dat: een nieuwe aspirant-redactie staat reeds spring- 
plank-klaar om het goede werk voort te zetten.
Het goede werk, ja - zo mag het toch wel beschouwd worden. 
Boze tongen hebben wel ’ns piepgeluiden gegeven als zouden er 
mensen zijn met (boos)aardige wensen over zogenaamde nuttigheid 
en noodzakelijkheid om Maffius het zwijgen op te leggen, langzaam 
te laten doodbloeden, de nek om te draaien en dergelijke (on) 
vriendelijkheden meer. Maar daar willen wij niet aan geloven. 
Een zichzelf en anderen respecterende jonge, nieuwe moderne uni- 
versiteit als de onze zou zich immers niet dergelijke (niet alleen 
geneeskunst-onwaardige) gedachten, mogen en kunnen veroorloven. 
Nee, daar ga ik dus zeer beslist niet van uit want ik geloof in 
de wil tot oprechtheid, in genoeg evenwichtigheid om niet benauwd 
te hoeven zijn voor kritiek en in een volwassenheid die kritische 
vrijheid niet alleen durft te tolereren maar durft te stimuleren. 
Omdat het voortdurend toetsen van meningen, gedachten, denk- en 
zienswijzen kan voorkomen dat we apathisch wegzinken in gezapigheid. 
Niets is erger en meer funest voor een (arbeids)organisatie dan 
onverschilligheid. Zolang er betrokkenheid is, die zich wil en 
kan uiten, is er leven en is er hoop op groei en positieve ont
wikkeling.
MAFFIUS: de naam is reeds een begrip geworden in de korte tijd van 
z’n bestaan (sedert januari '75)» In deze naam werden de elementen 
samengevoegd voor wat in de tijd van z’n ontstaan, tijdens de eerste 
aarzelende bijeenkomsten van de redactieleden (eind december 197(t) 
door hen werd gezien als symbolisch voor de hele situatie: 
MAFFIUS, een beetje speels, jong en een beetje MAF, want dat waren 
we wel in die tijd, met een nauwelijks bestaande medische faculteit 
i.o. en met veel onzekerheid; alleen uitgerust met goeie wil en 
goeie zin (en een beetje maf zijn we gelukkig nog steeds, hier en 
daar).
MAFFIUS, waarin verwerkt werden de letters van de M.F.M. en met z’n 
latijns-aandoenlijke us-uitgang met een knipoog verwijzend naar de 
theologische voorgangers in het klooster en naar de taal der oude 
- geneeskundige - wetenschap.
MAFFIUS: gestalte krijgend in het (vr)olijke, soms verdrietige, zorge
lijke/ zorg zame jezuietje; de kleine bolle kloosterling met z’n zwarte 
pij en z’n aureooltje. Het kritisch bewustzijn en de geluk—brengende 
mascotte van de MFM eerst, toen de RUL i.o. en uiteindelijk de RULg!
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Als blad heeft MAFFIUS een hele ontwikkeling ondergaan:
van het eerste nummer, met de voorstelling als redactieleden 
van Max Beekers, Hekon Pasman, Mary Peters, Chris Voskamp, 
Gerrie Waagenaar, Roelof Willighagen, Jaap Zuidweg en onder
getekende. Met de rubriek Sobjectief, de besluiten van de 
eerste vergaderingen van het FBO (op 7 november 1974 voor het 
eerst byeen) , de eerste lijst van WieWatWaar (toen iedereen 
alleen nog maar binnen kwam waaien) , de eerste onderwijs
evaluatie, de rubriek Heet van de Haak en het voorlopig 
redactiestatuut van Maffius
naar een uitbreiding van de redactie met Puck Muller en een 
hartelijk dankwoord van de redactie in nummer 2 (febr.’75) 
voor de overweldigende hoeveelheid spontane reacties op de 
eerste verschijning van Maffius
en in nummer 3 een brief van Snellius aan de Weledelintegere 
heer Maffius met voorts wederom een uitbreiding van de redactie 
t.w. Evert Reerink
naar een oproep van Herman Muller in nummer 4 (april ’75) om 
Samen te Spelen (muziek) en de annonce van het PinkPopFestival, 
alsmede toetreding tot de redactie van Gerard Majoor
naar de eerste extra editie t.b.v. de plenaire faculteitsver
gadering op 29 mei 1975
en het nummer 6, met de RUL-baby op het achterblad, met het oog 
op het Grote Feest van 20 juni 1975 en Joep Offermans op het 
eerste blad als (toen nog) nieuwe voorlichtingsfunctionaris 
MFM i.o..
naar nummer 7 (juni *75) met de pingpongpardon-foto*s en de 
eerste terugblik van Maffius
Waarna ik stop.
Er zijn sedertdien zoveel meer nummers verschenen en er is sedert
dien zoveel gebeurd, veranderd en soms verbeterd.
Het is nog niet de tijd om een sentimental journey te maken als er 
nog zo'n eind weg is te gaan.

Wel wil ik nog graag de tijd en de ruimte nemen om tegen Hekon en 
Max, Eugene en Johan te zeggen: het ga jullie goed, hier en daar 
(Hekon). Bedankt voor jullie (aan)deel in het geheel.
Het biykt de moeite waard.

Marijke
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POPAGENDA

11 September: Kraftwerk, Paradiso Amsterdam
12 september: Streetwalkers, Paradiso Amsterdam

Sammy Davis Jr., Concertgebouw Amsterdam
19 september: Sammy Davis Jr., Koninklijk Circus Brussel

Jean-Luc Ponty, Nieuwe Rai Amsterdam
20 september: Sammy Davis Jr., Koningin Elisabeth Zaal Antwerpen
26 September: Tanya Tucker, Paradiso Amsterdam
27 September: Tanya Tucker, Lantaren Rotterdam
28 september: Thijs'van Leer, Orkest Rogier van Otterloo,

Concertgebouw Rotterdam
29 september: Van Leer/van Otterloo, De Doelen Rotterdam
30 september: Van Leer/van Otterloo, Congresgebouw den Haag
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Ik ben de binnenkant van de achterpagina. 
Door een foutje van de eindredakteur 
/en een gebrek aan kopij, 
blijf ik verstoken van zinnig drukwerk. 
Sorry. ''
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Hoofdstuk 1: Inleiding

In de voor U liggende nota wordt door de redactie van Maffius een 
voorstel ingediend betreffende het verschijnen van .een informatie- 
en opiniebulletin aan de Rijksuniversiteit Limburg.
Dit voorstel is het resultaat van een kleine 2 jaar zoeken naar een 
bruikbare vorm van een opiniërend universiteitsblad aan de Rijksuni
versiteit Limburg. In de periode vanaf 1 januari 1975 tot nu heeft 
een wisselende redactie van universiteitsmedewerkers op vrijwillige 
basis een 20-tal nummers uitgegeven van Maffius.
Dit kon ze doen door de onvermoeibare steun van een aantal professio
nals op de afdeling audio-visuele middelen van het B.0.0. en op de 
drukkerij. Een en ander volledig gefinancierd door de Rijksuniversi
teit Limburg.
Als gevolg van de verrichtte werkzaamheden ligt er bij de huidige 
redactie een behoorlijke dosis ervaring opgeslagen, die ze U hierbij 
in de vorm van een nota aanbiedt.
Tegelijkertijd verklaart de zittende redactie zich demissionair en 
wacht bij deze met de voortgang van de uitgave van Maffius op de be
handeling van haar aanbevelingen in de U-raad.
Op 11 september verschijnt -voorlopig- het laatste nummer van Maffius. 
Hoewel wij van mening zijn, dat de Universiteitsraad het recht heeft om 
los van welke gegroeide situatie dan ook te beslissen, menen wij toch 
onze aanbevelingen van harte te moeten aanprijzen.
Een en ander heeft een hoop, met plezier verricht, werk gekost.



Hoofdstuk 2: Aard en karakter van het blad

Naamgeving:
De redactie stelt voor de naam Maffius in verband'met de vertrouwde 
klank te handhaven.

* Opi niërend/informatief:
Hoewel wij niet uitvoerig de ontwikkeling van de universitaire pers 
in Nederland hebben bestudeerd, lijkt ons op dit moment de beste 
vorm te zijn:
een opiniërend blad, samengesteld door een redactie van niet-profes- 
sionele universitaire medewerkers, waarin ruimte kan worden gereser
veerd voor mededelingen of informatie van officiële zijde.
De redactie moet een behoorlijke mate van autonomie bezitten, hetgeen 
gewaarborgd wordt via een secuur opgesteld redactiestatuut. De ver
antwoordelijkheid voor de officiële informatie, die door middel van 
de vormgeving duidelijk te onderscheiden is van het opiniërende 
gedeelte, is voor rekening van de afdeling Voorlichting.
Het adjectief opiniërend wordt zeer ruim opgevat en betreft bijvoor
beeld universitaire beleids- en bestuurszaken, kwesties rondom 
onderwijs, onderzoek en gezondheidszorg, de positie van de verschil
lende categoriëen universitaire medewerkers en studenten, maar ook 
'onschuldiger' zaken, die van belang kunnen zijn voor leden van de 
universitaire gemeenschap.
In onze ogen is het een gewenste situatie, wanneer er aan de universi 
taire samenleving een onafhankelijke pers verbonden is.

Openbaarheid:
Het blad krijgt een openbaar karakter, hetgeen impliceert dat het 
wordt verzonden aan zusteruniversiteiten , aan de pers, aan 'abonnées' 
en aan relevante instellingen in de regio. In het redactiestatuut 
wordt de maatschappelijke zorgvuldigheid vastgelegd, die nodig is
bij een volledig openbaar blad.
De redactie verzamelt de externe aanvragen voor toezending van het
blad en stelt aan de hand daarvan een complete verzendlijst samen.
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* F inanci ering:
Maffius zal volledig gefinancierd moeten worden uit de algemene 
middelen van de universiteit. De redactie is van mening, dat het 
samenstellen van het blad op de betrekkelijk non-professionele 
basis die zij voor ogen heeft, geen ruimte laat voor het opnemen 
van commerciële advertenties of het tot stand brengen van een 
betalende lezerskring. Dit zou het apparaat, dat nodig is voor de 
uitgave, onevenredig groot maken.
Wel kunnen advertenties van huishoudelijke aard worden opgenomen 
indien ze ingediend worden door of bij uitstek van belang zijn 
voor leden van de universitaire gemeenschap.
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Hoofdstuk 3: Organisatie en uitvoering

Verschijning:
Maffius kan het beste lx per maand uitkomen.
Zowel gezien de hoeveelheid kopij als de hoeveelheid werk die de 
produktie van één nummer met zich meebrengt, is dat het maximaal 
haalbare.

Redactie:
De samenstelling van de redactie wordt geregeld in het statuut.
Ze kent geen vaste eindredacteur of taakverdeling, maar wijst per 
nummer uit haar midden een eindredacteur aan. De redactie is dan 
ook collectief verantwoordelijk voor de inhoud van Maffius.
Het secretariaat van de redactie wordt bemand door één lid uit 
haar midden.
De redactie komt per nummer bijeen in drie (soorten) vergaderingen, 
een volgende-nummer-vergadering , een beleidsvergadering en een 
1eesvergadering.
Op de leesvergadering dient alle copij aanwezig te zijn. Nadien 
ingekomen copij wordt alleen bij hoge uitzondering geplaatst.

AF- Samenstelling van een nummer:
De uitgave van het blad wordt technisch voorbereid door de redactie
secretaresse en een administratieve kracht door middel van typewerk. 
De afdeling Audio-visuele middelen van het B.0.0. verzorgt de 
lay-out.
Het drukken vindt bij voorkeur plaats op de eigen drukkerij van de 
universiteit. (Indien dit onverhoopt onmogelijk is, dan moet er de 
garantie zijn dat het drukken van Maffius extern kan geschieden). 
Beide diensten werken volgens een ruim van te voren opgesteld tijd
schema, waarbij per maand telkens één, respectievelijk twee dagen 
worden gereserveerd voor het samenstellen van het blad.
Dit alles onder leiding van een wisselende eindredacteur.
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Formaat:
Het meest geeigende formaat lijkt op dit moment het A3-formaat, 
dubbel gevouwen tot A4, al of niet in de rug geniet.

Verzending:
Maffius wordt naar de huisadressen van alle leden van de universi
taire gemeenschap en naar de externe 'abonnéés' gestuurd.

Personele konsekwenties:
Naast de gegarandeerde ondersteuning van de afdeling Audio-visuele 
middelen en de drukkerij is voor de uitgave van Maffius een admini
stratieve kracht nodig voor 0.4 werktijd per week.
De administratieve kracht zou qua formatie onder de afdeling Voor
lichting kunnen vallen, maar kan het beste gedetacheerd worden bij 
de redactie en onder de leiding van de redactiesecretaresse werken. 
De huidige ondersteuning van de afdeling Personele Zaken kan daarmee 
vervallen.
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Hoofdstuk 4: Statuut en huishoudelijk reglement

De huidge redactie heeft na uitvoerig overleg en gebruik makend van 
de adviezen van onze voorlichtingsfunctionaris en het F.B.O. het 
onderstaande redactiestatuut met bijbehorend reglement opgesteld.

REDACTIESTATUUT MAFFIUS

Uitgangspunten.
1. Maffius is het informatie- en opiniebulletin van de Rijksuniversiteit 

Limburg.
2. Maffius heeft tot doel een bijdrage te leveren aan de bevordering van 

de communicatie en discussie binnen de universiteit.
3. De samenstelling van het informatie- en opiniebulletin wordt verzorgd 

door de redactie. Maffius staat open voor officiële publicaties, die 
door aard en vormgeving als zodanig herkenbaar zijn.

Samenstelling van de redactie.

4. De redactie bestaat uit maximaal 9 personen en is heterogeen samen
gesteld vanuit diverse geledingen en lokaties van de universiteit. 
De redactie wordt bijgestaan door een medewerker, verantwoordelijk 

voor de lay-out en productie.
De redactie kan zich laten bijstaan door één of meer adviseurs.

5. De redactieleden worden niet beschouwd als vertegenwoordigers van 
geledingen en lokaties.

6. De zittingsduur van een redactielid bedraagt 1 jaar, verlenging 
is mogelijk en geschiedt telkens opnieuw voor de periode van
1 jaar; in de procedure hiervoor voorziet het huishoudelijk reglement»

7. De redactieleden treden af zodra zij hun dienstverband en/of opleidinS 
aan de Rijksuniversiteit Limburg beëindigen.

8. De redactieleden worden benoemd door de universiteitsraad op voor
dracht van de redactie. In de procedure van de voordracht voorziet 
het huishoudelijk reglement.
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Taken van de redactie.

9- De redactie heeft tot taak:
9.1 Het bepalen van een redactioneel beleid in overeenstemming met 

bovengenoemde punten.
9.2 De uitvoering van dit beleid.
9.3 De dagelijkse zorg voor de redactionele zaken.
9.^  De redactionele samenstelling van de afzonderlijke nummers van 

Maffius.
9.5 De redactie wijst uit haar midden voor elk nummer een eindredacteur 

aan, wiens taken in het huishoudelijk reglement staan omschreven.
10. De redactie kan ter bevordering van de discussie over actuele onder

werpen personen uitnodigen hun mening kenbaar te maken.
11. De redactie neemt bij de uitvoering van haar taken de nodige maat

schappelijke zorgvuldigheid in acht.

Verantwoordelijkheid van de redactie.

12. De redactie is in haar geheel verantwoordelijk voor de realisering 
van de uitgangspunten en het binnen dit kader te bepalen beleid. 
Hiermee wordt hoofdelijke aansprakelijkheid van de redactieleden 
uitgeèloten.

13. Buiten de verantwoordelijkheid van de redactie vallen:
- officiële mededelingen
- ingezonden brieven.

Bevoegdheden van de redactie.

14. De redactie heeft de bevoegdheid artikelen, die haar anoniem berei
ken en die zij in strijd acht met haar uitgangspunten, te weigeren.

15. De redactie heeft de bevoegdheid artikelen onder pseudoniem op te 
nemen, indien aan haar bekend is wie hieronder schuil gaat.

g 16. De redactie heeft de bevoegdheid artikelen die te lang zijn; in 
slecht Nederlands geschreven zijn; of niet voldoen aan algemeen 
geldende criteria ten aanzien van maatschappelijke zorgvuldigheid, 
in overleg met de auteur te wijzigen.

17. De redactie kan voor de productie en verspreiding van Maffius 
gebruik maken van personele en materiële middelen van de Rijksuni
versiteit Limburg.
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Slotbepalingen.

18. Dit redactiestatuut wordt na goedkeuring van de universiteitsraad 
van kracht.

19. Door middel van deze goedkeuring verleent de universiteitsraad 
aan de redactie een mandaat van 2 jaar. Tijdens die periode 
kunnen geen wijzigingen in dit statuut worden aangebracht.
Na elke periode van 2 jaar wordt het statuut op de waarde ervan 
getoetst.

20. Eventuele voorstellen tot wijzigingen in het redactiestatuut kunnen 
na afloop van een periode van 2 jaar door de universiteitsraad en 
de redactie voorgesteld worden en worden niet dan na nauw overleg 
tussen universiteitsraad en redactie van kracht.

21. Na bekrachtiging van het -eventueel gewijzigde- statuut treedt 
opnieuw een mandaatsperiode van 2 jaar in.
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HUISHOUDELIJK REGLEMENT MAFFIUS.

1. Binnen de redactie worden besluiten zonodig met meerderheid van 
stemmen genomen.

2. De zittingsduur van een redactielid;
Zie redactiestatuut punt 6.
a. Ieder redactielid treedt na 1 jaar af en maakt bekend of hij/zij 

voor herbenoeming in aanmerking wil komen.

3. Benoeming nieuwe redactieleden:
Zie redactiestatuut punt 8.
a. De redactie voorziet in de vervulling van de opengevallen plaatsen 

binnen de redactie. Zij draagt daarbij zoveel mogelijk zorg voor 
een evenwichtige samenstelling vanuit faculteiten, diensten, lo- 
katies en geledingen.

t>. Ter vervulling van een vacature in de redactie worden door middel 
van een advertentie in Maffius kandidaten uitgenodigd te sollici
teren .

c. De redactie behoudt zich het recht voor personen, die zij geschikt 
acht, te benaderen.

d. De redactie beslist welke kandidaat voor benoeming wordt voorge
dragen.

4. Taken van de eindredacteur:
Zie redactiestatuut punt 9.5
a. De eindredacteur heeft tot taak de in de leesvergadering genomen 

besluiten ten aanzien van het te redigeren nummer uit te voeren.
b. De eindredacteur heeft de bevoegdheid om naar eigen inzicht, 

eventueel na ruggespraak met andere redactieleden, nagekomen 
stukken ter publicatie op te nemen. Zulks met inachtneming van 
het redactiestatuut.



Hoofdstuk 5" Begroting

Het uitgangspunt voor onderstaande begroting van het jaar 1977 is een 
oplage van 500 exemplaren, 12 nummers per jaar en een gemiddelde 
nummerdikte van 40 pagina's.
De begroting heeft twee soorten rubrieken: de door professionele 
krachten te besteden manuren en de materiaalkosten,
De inkomsten zijn puur immaterieel!

Vergaderuren administratieve kracht (3 X 2| X 12) 90 manuren
Verzamelen en uittikken copij ( 25 X 12) 300 - -
Uitwerken notulen en verzenden ( 6 X 12) 72 - -
Verzenden Maffius ( 15 X 12) 180 - -
Archiveren ( 2 X 12) 24 - -
Correspondentie ( 1 X 12) 12 - -
Diversen ( 3 X 12) 36 - -

+
’’ " ~ #
714 manuren per jaar

Lay out ( 16 X 12) 192 manuren
Drukken ( 30 X 12) 360 - -

Lay out en drukkosten (ƒ 287, - X 12) ƒ 3.444,—
Fototmateriaal fotograaf (ƒ 25, - X 12) 300,—
Reiskosten redactie (ƒ 50, - X 12) 600,—

- X 12)
* *

Verzendkosten (port, envelop) (ƒ 350, 4.200,—

ƒ 8.544,—
I'

* Uit te drukken in een 0.4 kracht
** Op basis van de portoprijs van 1-9-76.
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Hoofdstuk 6: Slotwoord

In het voorgaande worden in het kort de voorwaarden genoemd, die het 
rnogelijk moeten maken om tot hernieuwde uitgave van-Maf fius te komen. 
De redactie hoopt uit naam van veel lezers te spreken als ze stelt, 
dat het ideaal zou zijn om op 1 november Maffius, 2e jaargang, nr. 11 
uit te geven!
Omdat we er al enigszins mee rekening houden, dat dit het resultaat 
van de onderhandelingen met de daarvoor in aanmerking komende instan
ties zal zijn, hebben we ons best gedaan om de opengevallen plaatsen 
in de redactie op te vullen. Dit op basis van het nog te aanvaarden 
redactiestatuut.
Vanaf begin oktober staan gereed om

Biomedisch Centrum: Puck Muller
Wim Hermens

Hoofdgebouw : Marijke Niemann
Henk Schmidt

Vi jverdal : Hans Hagen

Studenten : Jaap Zuidweg

Lay Out : Chris Voskamp
Adviseur : Joep Offermans
Redactiesecr. : Inge Dauphin

Hopelijk sieren hun namen de omslag

aan de slag te gaan:

van Maffius nr. 11
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